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به سمت فدرالیسم حرکت نخواهیم کرد

محیط زیست بدون مشارکت مردم وضعیت خوبی نخواهد داشت
ادامـه از 
صفحه

۲

ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره دســتور معــاون اول 
رئیس جمهــوری برای پروژه «ســد مانــدگان»  گفــت: معتقدیم اصولا 
محیط زیســت جزء موضوعاتی است که بدون مشارکت مردم وضعیت 
خوبی نخواهد داشــت. در مورد ســد ماندگان، معاون اول رئیس جمهوری به دلیل 
اینکه به شدت به کار کارشناسی اعتقاد دارد، دستورش هم مبنی بر این است که این 
موضوع به جهت اهمیت در اولویت کار ســازمان محیط زیست قرار بگیرد و محیط 
زیست اعلام نظر کند که سازمانی با استقلال کافی است و رئیس آن به عنوان معاون 
رئیس جمهوری از اقتدار کافی برخوردار اســت. مهاجرانی تأکید کرد: دستور معاون 
اول رئیس جمهوری مبنی بر اولویت دهی است نه مبنی بر اینکه بدون کار کارشناسی، 
تخصیص اعتبار صورت بگیرد؛ زیرا همان طور که می دانید خیلی از اوقات کارهای ما 
شامل مرور زمان می شود، اما زمانی که دستوری برای اولویت دهی داده می شود، کار 
تسریع می شود. حتما بستر توسعه باید از بستر محیط زیست امن عبور کند و این جزء 

موضوعاتی است که رئیس جمهور همواره بر آن تأکید دارند.

جا دارد از زحمات آیت االله رئیسی قدردانی کنیم
او درباره اختصاص بودجه ۱۴۰۴ به طرح های نیمه تمام  گفت: پروژه هایی که الان 
افتتاح خواهد شــد، حجم زیادی از کارهای آن در دولت ســیزدهم انجام شده است 
که از زحمات همکاران در دولت ســیزدهم قدردانی  می کنم. دولت ظرف شش  ماه 
نمی تواند پروژه ای آغاز کند و به اتمام برساند. یقینا حجم زیادی از آنچه افتتاح خواهد 
شــد مربوط به دولت ســیزدهم خواهد بود و جا دارد از آیت االله رئیسی یاد و از همه 
زحماتی که در دولت سیزدهم انجام داده است قدردانی کنیم. سخنگوی دولت ادامه 
داد: طبق آماری که دریافت کردیم، دو هزار و ۳۳۱ طرح به افتتاح خواهد رســید و در 
بودجه ۱۴۰۴ هم ۴۰۰ هزار میلیارد تومان یا ۴۰۰ همت دیده شده است و طبیعتا افتتاح 
پروژه هایی که رو به  اتمام هســتند، در اولویت قــرار دارد. ما برخی پروژه هایی داریم 
که پنج درصد از کارشــان باقی مانده و این پروژه ها از جمله مواردی اســت که وقتی 
افتتاح نمی شود، عقب گرد پیدا می کند؛ چراکه پروژه های نیمه تمام آرام آرام  هم محیط  
زیســت و هم اجتماع را تخریب و هم امید مردم را خراب می کند. مهاجرانی درباره 
کاهش مشعل سوزی در پارس جنوبی با توجه به ناترازی انرژی گفت: مشعل سوزی و 
ناترازی موضوعات متفاوتی هستند. میتر دستگاهی است که برای اندازه گیری دِبی و 
حجم سیالات استفاده می شود و موضوع مشعل سوزی را در دو وضعیت داریم؛ یکی 
مشعل سوزی ناشی از چاه های نفت خام است که به  صورت مستمر صورت می گیرد 
و دیگری ناشــی از پالایش فراورده های نفتی اســت که به صورت غیرمستمر است. 
او یادآور شــد: دستوری که قوه قضائیه داده، دســتور خوبی است و به دولت کمک 
می کند. پالایشگاه گاز بیدبلند به  عنوان پالایشگاهی که از فیلرها استفاده می کند، این 
گاز را پالایش می کند. بنابراین دولت در دستور کار خود دارد که بتواند هرچقدر ممکن 
است، هدررفت گازها را به حداقل برساند و در این مسیر از همه ظرفیت های داخلی 

و مشاوره ای استفاده خواهد کرد.

اولویت بر اتمام پروژه های نیمه تمام است
او در پاسخ به پرسشی درباره دومین سفر رئیس جمهوری به سیستان وبلوچستان و 
بودجه تخصیص داده  شده در حوزه آموزش استان  گفت: در سفرهای رئیس جمهوری 
تأکید بر این اســت که حتما با بدنه های اجتماعی شامل فعالان اجتماعی - سیاسی، 
نخبــگان فرهنگی و علمی و فعالان اقتصادی دیدارهای مشــخصی صورت گیرد و 
اولویت بر این است که پروژه های نیمه تمام به اتمام برسند. ما این را در نظر داریم که 
تعهدات دولت فارغ از این دولت یا دولت گذشــته، تعهد دولت است و اگر پروژه ای 
در مســیر اجرا قــرار دارد، حتما برای دولت چهاردهم نیز تکمیل آن در دســتور کار 
قرار دارد. مهاجرانی یادآور شــد: در سفر رئیس جمهوری به این استان ما در مجموع 
۴۰ مصوبه داشــتیم که بالغ بر ۳۵ هزار میلیارد تومان بودجه برای آن در نظر گرفته 
شده بود و به  صورت مشــخص موضوع فضاهای آموزشی به دلیل کمبودی که در 
استان سیستان و بلوچســتان وجود دارد در اولویت قرار داشت. سیستان و بلوچستان 
پایین ترین ســرانه آموزشی در کشور را دارد که جدای از رسوب فقری که از گذشته در 
این استان وجود داشته، دو عامل گستردگی جغرافیایی و نرخ بالای موالید، وضعیت 
کمبود فضای آموزشی استان را تشدید می کند. سخنگوی دولت گفت: دو هزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومان برای توســعه فضاهای آموزشی در نظر گرفته شده که شامل تکمیل 
و بهره برداری از ۳۰۰ مدرســه همــراه با دو هزار کلاس درس اســت و امیدواریم با 
برنامه هایی که در دســتور کار قرار دارد، شاهد ایجاد عدالت آموزشی در استان عزیز 

سیستان وبلوچستان باشیم.

مهم ترین اهداف اقتصادی که در دولت محقق  شده
او در پاسخ به پرسشی درباره مهم ترین هدف اقتصادی که در دولت محقق شده 
یا در مســیر تحقق است، گفت: ما تلاطم هایی در حوزه اقتصاد شاهد بودیم. یکی از 
دلایلی که این تلاطم ها ایجاد شــد، تصمیم درســتی بود که طبق برنامه هفتم برای 
کاهش تنوع نرخ ارزها داشــتیم که بازار مبادله طلا و ارز راه اندازی شــد. سیاســتی 
که دولت دنبال می کند ارتباط با کشــورهای همسایه، استفاده از ظرفیت کشورهای 
همسایه و کشورهای منطقه و توجه به بخش خصوصی است. مهاجرانی ادامه داد: 
بخش خصوصی باید راهگشــای اقتصاد باشد. بخش خصوصی است که می تواند 
بسیاری از راهکارهایی را که دولت می خواهد انجام دهد، محقق کند. ما باید هرچقدر 
می توانیــم به بخش  خصوصی احترام و دســت و پای او را باز بگذاریم. بســیاری از 
تلاش هایــی که دولت انجــام می دهد باید منتج به این شــود کــه گره های بخش 

خصوصی باز شود.

پیامی بین ایران و سوریه مبادله نشده است
او در پاســخ به پرسشــی مبنی  بر مبادله پیام بین تهران و دمشق  تصریح کرد: ما 
خواهان ســوریه امن و باثبات برای مردم این کشور هستیم و امیدواریم کرامت مردم 
و کرامت ســرزمینی و تمامیت سرزمینی سوریه حفظ شود و آنان در صلح و آرامش 

زندگی کنند، اما در این خصوص پیامی بین ایران و سوریه مبادله نشده است.

عملکرد هیئت عالی نظارت دوباره به یک مناقشه میان مجمع تشخیص مصلحت و بهارستان تبدیل شد

مجمع یا شورای نگهبان دوم؟
آملی لاریجانی: هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص یک هیئت من درآوردی نیست

لاهوتی: هیئت عالی نظارت در کنار شورای نگهبان مصوبات مجلس را بررسی می کند

کاری می کند برای بقای خود هر  نتانیاهو 

گزارش

سیـاستسیـاست

وحیده کریمی: مجمع تشــخیص مصلحت نظام همچنان در مسیر راهگشایی است یا 
به تبع اختیاراتی که دارد، خود به ســدی تبدیل شده که عبور از آن غیر ممکن شده است؟ 
عملکرد «هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام» در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مدت هاســت با انتقادهای بســیاری همراه شده اســت؛ تا جایی که اگر تا 
پیش از این برخی نمایندگان جســته گریخته انتقادی به عملکرد این هیئت وارد می کردند، 
این روز ها به وضوح پشــت تریبون مجلس از آن ســخن گفته می شود. سخنانی که نشان 
از مسدودشدن روند قانون گذاری توســط این هیئت دارد و نمایندگان معتقدند روند کاری 
این هیئت نادیده گرفتن اختیار مجلس در قانون گذاری اســت و هر مصوبه ای که باب میل 
برخی از اعضای مجمع نباشد، به راحتی در هیئت عالی نظارت وتو می شود؛ درحالی که قرار 
بوده این هیئت در باره سیاســت های کلی اعمال نظر کند، نه اینکه خود به شورای نگهبان 
دیگری تبدیل شــود. در این بین مدت هاست صاحب نظران با اشاره بر لزوم اتمام مناقشات 
موجود بر ســر هیئت عالی نظارت، تصریح دارند که تخصص، تعهد و منطق و تمکین به 
قانون اساسی کشور باید مورد تأکید مجمع تشخیص بوده و جز منافع ملی هیچ چیز دیگری 
مبنای عملکرد آن قرار نگیرد و از برخورد سلیقه ای با مصوبات پرهیز کند. از طرفی موافقان 
عملکرد هیئت عالی نظارت بر قانونی بودن آن تأکید دارند. از دید آنها این هیئت از اعضای 
مجمع بوده و توســط این مجمع تشــکیل شده اســت، بنابر این وجود و عملکرد آن کاملا 
قانونی اســت. اما نه این مناقشه بر سر نقش و وظایف هیئت عالی نظارت تمام شده و نه 

دورنمایی برای حل چالش میان مجلس و مجمع در این موضوع وجود دارد.

شورای نگهبان دوم؟ 
مهرداد لاهوتی، نماینده لاهیجان و عضو کمیســیون برنامــه و بودجه، چندی پیش در 
تذکری گفت: هیئت عالی نظارت بر سیاست های کلی در مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
کنار شورای نگهبان مصوبات مجلس را بررسی می کند. فقط هم سیاست های کلی را بررسی 
نمی کند و به موارد دیگر هم می پردازد. عملا هیئت عالی نظارت مجمع به شورای نگهبان 
دیگری تبدیل شده اســت. احمد بخشایش اردستانی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس، 
با اشــاره به اینکه هیئت عالی نظارت بر سیاست های کلی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
از وظایف خود فراتر رفته و شــفافیت و پاســخ گویی لازم را هم نــدارد، گفت: رهبر انقلاب 
سیاســت های کلی را مطرح و دســتورالعمل هایی هم برای آن اعلام کرده اند. هیئت عالی 
نظارت بر سیاست های کلی نظام باید این موارد را بررسی و رسیدگی کند. آیا این کار را انجام 
داده اســت یا نه؟ اگر این کار را انجام داده، چرا وضعیت جامعه به این شــکل است و چرا 
همه از شرایط کشور ناراضی هستند؟ چرا زندگی مردم به رنج افتاده است؟ چرا قیمت دارو 
در یک ماه اخیر دو برابر شده است؟  همچنین وقتی هیئت عالی نظارت نظر خود را برخلاف 
نظر نمایندگان در باره واردات  خودرو اعلام کرد، این انتقادات به اوج خود رسید؛ زیرا مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مصوبه تخصیص ارز سه میلیارد و ۳۰۰ یورویی به واردات خودرو را 
به دو میلیارد یورو تغییر داد. این در شرایطی است که تعرفه واردات که از سوی مجلس ۶۰  
درصد تعیین شده بود و میزان آن  مورد ایراد هیئت عالی نظارت و شورای نگهبان نیز نبوده 
است، به صد درصد تغییر یافت. حالا در شرایطی که واگذاری مدیریت ایران خودرو به بخش 
خصوصی این روزها به دغدغه اصلی برخی از نمایندگان مجلس تبدیل شــده  و سخنگوی 
دولت هم دیروز از آن حمایت کرده اســت، برخی دیگر از نمایندگان با توجه به تصمیمات 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام، نگران بازار خودرو در سال آینده هستند. در همین راستا، 

سلمان اسحاقی، نماینده مردم قائنات و زیرکوه،   در گفت وگو با خانه ملت تصمیمات مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را مانع تحقق اهداف مجلس خوانده و اظهار کرده است:  مصوبه 
مجمع با حضور رئیس جمهور بوده است، بنابراین در شرایط کنونی دولت باید به  طور شفاف 
اعلام کند  آیا مخالف یا موافق واردات خودرو اســت و هدفش این است که مردم همچنان 

تحت سلطه خودروسازان داخلی باقی بمانند؟

مجمع اعتبار مصوب مجلس را کاهش داد
علی حدادی، دبیر کمیســیون صنایع مجلس  نیــز با اظهار امیدواری از تعامل با مجمع 
تشخیص برای بررسی مجدد مصوبات مجلس، درباره واردات خودرو تأکید کرده : مصوبات 
مجلس می توانســت در صورت اجرا، قیمت ها را در بــازار خودرو تا حدی کاهش دهد، اما 
متأســفانه مجمع مجددا تعرفه واردات را افزایــش و اعتبار مصوب مجلس را کاهش داد 
که این کار باعث می شــود  شــوک روانی به بازار خودرو وارد و قیمت هــا با افزایش روبه رو 
شــود. همچنین زارعی، عضو هیئت رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی  نیز 
با انتقاد از مصوبه مجمع تشــخیص مصلحت نظام درباره تعرفه   گذاری واردات خودرو در 
بودجه سال ۱۴۰۴ عنوان کرده است:  مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره افزایش 
تعرفه واردات خودرو در بودجه، نافی اهداف مجلس در تنظیم بازار خودرو بود. غلامحسین 
زارعی  ورود مجمع به مصوبه مذکور را دارای ایراد حقوقی خوانده اســت. او درباره چرایی 
این موضوع تأکید کرد: بررســی این موضوع نه در قالب وظایف و اختیارات مســتمر و نه در 
قالب اختیارات مقطعی مجمع است؛ چراکه اگر در موضوعی اختلافی بین شورای نگهبان 
و مجلس شورای اسلامی شکل نگیرد، مجمع نمی تواند به موضوع ورود کرده و مصلحت 
نظام را در آن بخش تشخیص دهد. زارعی ادامه داد  این در  حالی است که در زمینه مصوبه 
تعیین تعرفه واردات خودرو، بین شــورای نگهبان و مجلس شورای اسلامی اختلاف  نظری 
وجود نداشته است؛ بنابراین ورود مجمع تشخیص مصلحت نظام به این مصوبه با ایراداتی 
همراه است. علیرضا ســلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اســلامی  نیز در توییتی 
نوشته است : با توجه به مرگ و میر سالانه ۱۶  هزار نفر و مجروح و معلول شدن ۷۰  هزار نفر 
در تصادفات، آیا این مصوبه    مجمع با سیاست   های کلی بخش سلامت مغایرت ندارد؟ حتی 
هادی طحان نظیف، سخنگوی شــورای نگهبان  نیز در نشست خبری اخیر خود با رسانه ها، 
بعد از اینکه پاسخ بسیاری از سؤالات خبرنگاران را به نتیجه جلسات هیئت عالی نظارت در 
مجمع تشخیص ارجاع داد، با اشاره به انتخاب سخنگو از طرف مجمع تشخیص خطاب به 
خبرنگاران گفت: «در جریان این نشست تعدادی سؤال به مجمع تشخیص ارجاع داده شد 

و خوب است که پاسخ سؤال های خود را از آن طریق جویا شوید».

مجمع بن بست شکنی می کند؟
البته انتقاد به عملکرد مجمع فقط به مباحث اخیر خلاصه نمی شــود و مدت هاست 
انتقاد از مجمع به ویژه زمانی که صحبت از هیئت عالی نظارت بر سیاســت های کلی نظام 
می شــود، افزایش چشــمگیری می یابد. چندی پیش احمد مازنی، نماینده ادوار مجلس 
شــورای اســلامی، در یادداشــتی که در اعتماد نوشته، معتقد اســت: «مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نه تنها دیگر بن بست شــکنی نمی کند، بلکه خودش تبدیل به بن بست شده 
اســت. نمونه ای که خود شــاهد بــوده ام، رفتار هیئت نظارت بر سیاســت های کلی نظام 
درباره طرح اداره و نظارت بر صدا و سیما ســت که کاملا غیرکارشناسی و سیاسی بوده و نیز 

صف کشــی های سیاسی برخی اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد FATF و 
لوایح مشــابه به نحوی اســت که در راه حل معضلات نظام و زندگی مردم ایجاد بن بست 
کرده و جماعتی را نســبت به اصل نظام، قانون اساســی و حکومت دینی مسئله دار کرده 
اســت. در این زمینه اظهارات آقای پورمحمدی در مناظــره انتخاباتی و موضع گیری های 
برخــی اعضای مجمع به جــای حس تعامل برای خــروج از بن بســت ها، حس تقابل و 
گروکشی های سیاســی را تداعی می کند. امام  خمینی  مدام در این مورد به کارگزاران نظام 
تذکر می دادند که بخشی از متن حکم مربوط به تأسیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 

گواه این دغدغه امام است».

هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص یک هیئت من درآوردی نیست
البته صادق آملی لاریجانی دیروز در مقام پاسخ گویی به این انتقادها  گفته است: «حمله 
به مجمع تشــخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت کار خوبی نیســت». او که بارها 
ورود هیئت عالی نظارت در بررســی بیشــتر مصوبات مجلس را در راستای سیاست های 
کلی نظام تعبیر کرده است،  روز گذشته نیز مجددا در همین راستا گفت: «حمله به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت کار خوبی نیست، اما بدتر از آن برای خود 
آن نماینده جلوه درســتی ندارد و نشان می دهد کســی که در جایگاه قانون گذاری نشسته 
است، اطلاعی از قوانین کشور ندارد». آملی لاریجانی بار دیگر با تأکید بر اینکه « هیئت عالی 
نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام یک هیئت من درآوردی نیســت و این طور نیست 
که سرخود در مجمع تشخیص این تصمیم گرفته شده باشد که هیئت عالی نظارت ایجاد 
شــود»، گفت: «اگر انسان کمی فکر کند و تعقل داشته باشد، امکان ندارد چنین مسائلی را 
مطرح کند». رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: «وظیفه ای که به نحو 
نیابتی از جانب مقام معظم رهبری داده شــده و بسیار مهم است، نظارت بر حسن اجرای 
سیاســت های کلی نظام اســت که از جمله وظایف رهبری انقلاب است. اما مطابق قانون 
اساسی، رهبری می توانند برخی از این وظایف را واگذار کنند و امروز این موضوع به جمعی 
منتخب از مجمع تشخیص و افرادی خارج از آن سپرده شده است». آملی لاریجانی با دقیق 
دانستن خروجی کار هیئت عالی نظارت گفت: « بنابراین نباید تشکیک بی جا کرد که ناشی از 
فقدان اطلاعات است. به جای آن، به دنبال تعامل سازنده با این هیئت باشیم. هیئت عالی 
نظارت کاری بســیار دقیق و فنی در ارزیابی اجرای سیاســت های کلی انجام داد و گزارش 
آن هم تقدیم رهبری انقلاب شــد. مطابق همان گزارش ثابت شد در کثیری از مؤلفه های 
مهم این سیاســت کار مهمی انجام نشده است. مثلا در زمینه تقویت بخش خصوصی آیا 
اقدام جدی ای انجام شــد؟ رهبری انقلاب نجات این کشــور را سپردن کار اقتصاد به مردم 
می دانند و این حرف امروز ایشان نیست، بلکه از دهه ۷۰ این سخنان را مطرح می کردند». بر 
اساس این گزارش، برخی از صاحب نظران بر این باورند که ورود هیئت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص به حوزه قانون گذاری، نوعی موازی کاری با مجلس به شمار می رود و منجر به 
تضعیف جایگاه آن می شود؛ تا جایی که که حتی علی مطهری از این مسئله به عنوان یك 
بدعت یاد کرده اســت.  عزت االله یوســفیان ملا، نماینده ادوار مجلس نیز در گفت وگویی با 
ایرنا گفته بود: کار این هیئت در جهت تضعیف قانون اساسی و تضعیف مجلس است. اما 
مجمع هرگز این انتقادات را وارد ندانسته و این مناقشه میان مجلس و مجمع سالیان است 
ادامــه یافته و همچنان ورود مکرر مجمع به اکثریــت مصوبات مجلس و اظهار نظرهای 

مخالف با بهارستان یک چالش جدی سیاسی است.

 به چه دلیل؟  �
چــون این فرمــول مدنظــر دونالد ترامــپ دقیقا 
در تعارض با خواســته ها، انتظــارات و گفته های 
کشــورهای عربی اســت. به هر حــال حداقلی از 
شناسایی و به رسمیت شــناختن کشور مستقل فلسطینی در 
جهان عرب مطرح اســت. پس اگر قرار است عادی سازی بین 
اعراب و اسرائیل شکل بگیرد، باید موضوع به رسمیت شناختن 

کشور فلسطینی و طرح دو دولتی اجرائی شود.
اما به نظر می رسد خود طرح دو دولتی هم در عمل محلی   �

از اعراب نداشته باشد.
بله، طــرح دو دولتی هم از نگاهی واقع بینانــه و با توجه به 
معادلات جدید منطقه اجرائی نخواهد شد. نه تنها اسرائیل برای به 
رسمیت شناختن کشور فلسطینی خود را مقید و متعهد نمی داند، 
بلکــه حتی از نظــر زمینــی و ژئوپلیتیک هم نمی تــوان فضایی 
بــرای طرح دو دولتی متصور بود؛ چون وقتی از نظر ســرزمینی و 
جغرافیایی شاهد یک وضعیت دو پاره هستیم که یک طرف کرانه 
باختری قرار دارد و طرف دیگر نوار غزه. نمی توان شــاهد کشــور 
مستقل فلسطینی بود. موضوع دیگر، آوارگان فلسطینی خارج از 
کشور است که مسئله بازگرداندن آنها هم محور جدی برای طرح 
کشور فلسطینی خواهد بود. از همه مهم تر، اختلاف نظرها درباره 
بیت المقدس نیز عملا تشکیل کشــور فلسطینی را تحت الشعاع 
قرار خواهد داد و همه اینها درست در تعارض با گفته ها و مواضع 

جدید دونالد ترامپ درباره مسئله فلسطین است.

عربستان معادلات خود را دارد، غیر   از  این است؟  �
مســئله عربستان و غیر عربستان نیســت. همه کشورهای 
عربی، حداقل  به رســمیت شناختن کشــور فلسطینی را ذیل 
طرح دو دولتی برای خود در نظر دارند. به  همین  دلیل انتظار 
می رود که آمریکا و حتی اســرائیل هــم این حداقل ها را برای 
به رسمیت شــناختن غزه و کرانه باختری و بیت المقدس در 
دســتور کار قرار بدهنــد و اصطلاحا همان طــرح نیم بند دو 
دولتی اسرائیلی-فلسطینی اجرائی شــود. حالا اینکه از نگاه 
کشــورهای عربی اهمیتی ندارد که فلسطینیان چه امتیازاتی 
به دســت بیاورند یا چه امتیازاتی از دســت بدهند، اما اصل 
تشکیل کشور فلسطینی مهم است. در این میان دونالد ترامپ 
از اساس مخالف تشکیل کشور فلسطینی است. وقتی از مصر 
و اردن درخواست می کند که پذیرای فلسطینیان باشند، به این 
معناست که او اعتقادی به طرح دو دولتی ندارد. حالا چالش 
اساسی هم مخالفت کشورهای عربی و به ویژه دو کشور مصر 
و اردن با این درخواست جدید دونالد ترامپ است که صراحتا 
مخالفت خــود را با هرگونــه کوچاندن، انتقــال یا مهاجرت 
اجباری آوارگان فلســطینی اعلام کرده اند؛ به ویژه اردن. البته 
اردنی ها نه به خاطر موضوع آرمان فلسطین، بلکه برای منافع 
و امنیت ملی خود اساســا موافق پذیرش آوارگان فلسطینی، 

چــه از کرانه باختری و چه از نوار غــزه نخواهند بود؛ چون با 
پذیرایی از این میزان فلسطینی، معادلات جمعیتی و اجتماعی 

در اردن به هم می خورد.
خودتان هم ســفیر در اردن بوده اید، ولی به نظر می رسد   �

علاوه بر مســئله چالش های جمعیتــی و اجتماعی، موضوع 
مهم تر ناظر بر مشکلات اقتصادی، معیشتی و همچنین امنیتی 
اســت. همین الان هم ملــک عبداالله دوم بــا یک وضعیت 

شکننده و اقتصاد رو به زوال در اردن مواجه است؟
بله، واقعا حضور فلسطینیان در اردن همواره به عنوان یک 
تهدید امنیتی محسوب می شود و اکنون مسئله انتقال آوارگان 
فلســطینی به اردن، آن گونه که ترامــپ می خواهد، یک خط 

قرمز خواهد بود... .
اهرم فشــار ترامپ را چگونه ارزیابــی می کنید؟ فعلا در   �

حکمی شــاهد توقف کمک های خارجی بودیم و در این میان 
مصری ها مســتثنا شــده اند، ولی آیا واقعا دولت دوم ترامپ 
می تواند با این اهرم فشــار، هم قاهره و هــم امان را وادار به 
پذیرش فلسطینیان کند؟ چون به نظر می رسد که ملک عبداالله 
دوم و عبدالفتاح السیســی، مرد مقابلــه و مواجهه با ترامپ 

نباشند.
نکات شــما کاملا درســت اســت و اگر ملک عبداالله دوم 

و عبدالفتاح السیســی به واســطه فشــارها و تــرس از قطع 
کمک هــای خارجــی ترامپ مجبور شــوند پذیــرای آوارگان 
فلســطینی باشــند، نوعی خودزنی کرده اند و ایــن خودزنی 
از دو بعُــد اســت؛ اول آنکه از نگاه خود مــردم مصر و اردن، 
ســران آنها با پذیرش آوارگان فلســطینی به آرمان فلسطین 
خیانــت کرده اند کــه برای جهان عرب بســیار مهم اســت. 
موضــوع دیگــر که بــه گفته قبلی مــن بازمی گــردد، بحث 
مربوط به آثار و تبعات ناشــی از پذیرش این میزان از آوارگان 
فلســطینی در مصر و اردن خواهد بــود که تبعات اجتماعی، 
جمعیتی، اقتصادی، معیشــتی و امنیتی زیــادی را به دنبال 

خواهد داشت.
ضمن آنکــه ۱۵ ماه جنایت و جنگ اســرائیل در غزه هم 
ثابــت کرد که مردم فلســطین با وجود آوارگی و نابودشــدن 
خانه و کاشــانه خود، حاضر به ترک ســرزمین و وطن خود و 
حتی عزیمت به کشورهای اروپایی نیستند. بنابراین در صورت 
موافقت قاهره و امان با درخواست ترامپ باید شاهد معادلات 
جدید سیاســی و دیپلماتیک باشیم. شما فراموش نکنید که با 
وجود اختلافات در جریان های سیاسی، همه آنها درباره مسئله 
فلسطین یک نظر واحد دارند. قدرت و نفوذ اخوان المسلمین 
هم که روشن اســت. به  همین  دلیل درخواست ترامپ برای 
انتقال فلســطینیان به مصر و اردن به همین سادگی نخواهد 
بود و با یک فرمان و فشــار نمی توان مصر و اردن را برای این 

موضوع راضی کرد.
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